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P 360 1.sl         12.12.2021 jm 3.adv  

Ž 85,5;10;11  Navrať se k nám, Bože, naše spáso, učiň konec svému rozlícení! Ano, jeho spása je blízko těm, kdo se ho 

bojí, v naší zemi bude přebývat sláva. Setkají se milosrdenství a věrnost, spravedlnost s pokojem si dají políbení. 

P 669  

Pane, když ty jsi nám světlem, spatřujeme Světlo. Když ty jsi nám oslovením, slyšíme slovo života, Slovo upřímné, 

osobní, naléhavé a povzbudivé. Když ty jsi počátkem všeho, otevírá se před námi nový den ve tvé slávě, dar, kdy 

můžeme být spolu s druhými, naděje, že jsem tu správně, že máme před tebou a před lidmi své místo, své poslání, 

svoji jedinečnost. Když ty jsi cílem všeho stvoření, věříme, že u tebe dojdeme naplnění a pokoje – my i naši blízcí. 

Když ty jsi nám dobrým pastýřem a hostitelem, věříme, že nás povedeš ty sám svým Duchem, svou láskou, svou 

otevřeností, svou starostí o každého člověka. Pane, když ty jsi nám světlem, spatřujeme Světlo.  

1.čtení Lk 1,39-45  V těch dnech se Maria vydala na cestu a spěchala do hor do města Judova. Vešla do domu 

Zachariášova a pozdravila Alžbětu. Když Alžběta uslyšela Mariin pozdrav, pohnulo se dítě v jejím těle; byla naplněna 

Duchem svatým a zvolala velikým hlasem: „Požehnaná jsi nade všechny ženy a požehnaný plod tvého těla. Jak to, že 

ke mně přichází matka mého Pána? Hle, jakmile se zvuk tvého pozdravu dotkl mých uší, pohnulo se radostí dítě v 

mém těle.  A blahoslavená, která uvěřila, že se splní to, co jí bylo řečeno od Pána.“ 
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2. čtení Lk 1,26-38 Když byla Alžběta v šestém měsíci, byl anděl Gabriel poslán od Boha do galilejského města, které 

se jmenuje Nazaret,  k panně zasnoubené muži jménem Josef, z rodu Davidova; jméno té panny bylo Maria. 

Přistoupil k ní a řekl: „Buď zdráva, milostí zahrnutá, Pán s tebou.“ Ona se nad těmi slovy velmi zarazila a uvažovala, 

co ten pozdrav znamená.  Anděl jí řekl: „Neboj se, Maria, vždyť jsi nalezla milost u Boha. Hle, počneš a porodíš syna a 

dáš mu jméno Ježíš. Ten bude veliký a bude nazván synem Nejvyššího a Pán Bůh mu dá trůn jeho otce Davida. Na 

věky bude kralovat nad rodem Jákobovým a jeho království nebude konce.“ Maria řekla andělovi: „Jak se to může 

stát, vždyť nežiji s mužem?“ Anděl jí odpověděl: „Sestoupí na tebe Duch svatý a moc Nejvyššího tě zastíní; proto i tvé 

dítě bude svaté a bude nazváno Syn Boží. Hle, i tvá příbuzná Alžběta počala ve svém stáří syna a již je v šestém 

měsíci, ač se o ní říkalo, že je neplodná. Neboť ‚u Boha není nic nemožného‘.“ Maria řekla: „Hle, jsem služebnice 

Páně; staň se mi podle tvého slova.“ Anděl pak od ní odešel. 

Milí bratři a sestry,         

Advent znamená příchod. Myslí se příchod Boha k nám. Na blízko. Na dotek. Už jsme se zde zabývali  tzv. druhým 

příchodem Páně, to bylo v té barevné vizi nového Jeruzaléma podle knihy Zjevení. Minule jsme probrali důkladně 

čtyři příchody Ježíšovy podle písně bratrského teologa Lukáše. A čím víc se blížíme k vánocům, tím víc se budeme 

soustřeďovat na ten příchod, který už byl, už se stal, a když si řekneme, že to je 2000 let, tak nám to přijde jaksi líto. 

Ale nemusí, připomeňme si, že všechno, co se stalo, má dosah až do našeho času. Jaké číslo k tomu přiřadíme, je 

celkem jedno. Tak dnes jsme vedeni evangelistou Lukášem, o kterém se konfirmandi učí, že to byl historik. Historik a 

teolog, nejdůležitější na jeho díle nejsou historické záznamy, ale jeho porozumění historii. Podle evangelisty Lukáše 

konec světa totiž už nastal, když přišel na zem Ježíš, tehdy se čas zlomil, proměnil, a my žijeme v době Ducha 

svatého, v době milosti.  

 „Lukášovo dílo vidí svět pozitivně, nejen jako Boží stvoření, ale jako arénu dějin a lidské aktivity. Je patrně ze všech 

novozákonních spisů nejméně apokalyptické, a také nejméně sektářské. Lukáš je relativně bez starosti o konec časů, 

ba dokonce jeho historické vyprávění uznává času určitou hodnotu.“(koment.) 

Lukáš vidí svět pozitivně, neměli bychom ho co nejvíce číst právě v našich časech? Řekla bych, že by nám to prospělo.  

Umožní nám podívat se na adventní téma jinak. Dost možná nám jeho pevné zasazení Božího jednání do lidské 



2 
 
časnosti a hlavně pozitivní pochopení času i lidské role v tom všem umožní uslyšet adventní výzvy zřetelněji. Čeká nás 

zúčtování? Jistěže, a to nás nutí k většímu zájmu o to, jak žijeme, podněcuje nás to k větší aktivitě. Mohou přijít 

dějinné katastrofy? Ano, a to nás přivádí k většímu spolehnutí na Boží milost a na jeho řešení. Nastane konec světa? 

„Vo tom žádná“, ale my žijeme v tom úseku času, který nám byl dán a to je naše první starost. Konec světa, ať by byl 

způsoben čímkoli, má jistě v režii Bůh. Nastal soumrak civilizace? Na to by historik Lukáš řekl – těch už nastalo. My 

máme a můžeme žít dobře a krásně, neboť nade všemi soumraky vzchází hvězda, začátek světla Páně, nesrovnatelně 

silnějšího než lidské soumraky, mraky a jiné temnoty.  

Lukáš nás ve vánočním vyprávění informuje o tom, jak se věci daly do pohybu. Jak se Bůh pustil do řešení problému 

lidstvo. A jak se k tomu aktéři toho příběhu stavěli. Ovšem je známo, že Lukáš se v celém svém vyprávění soustřeďuje 

na slabé a ty, o kterých by nikdo nepředpokládal, že by v takovém důležitém dění mohli vůbec mít nějakou funkci. 

V tom se velmi často objevují ženy, a tak je to i v tomto příběhu. Asi by někdo namítl, kdo jiný by měl ve vyprávění o 

porodech hrát hlavní roli? Ano, začátek evangelia podle Lukáše je samá těhotná. Znovu připomínám ten slavný 

příchod Páně v Novém Jeruzalémě plném drahokamů. A  teologický výklad jednotlivých Kristových příchodů, který 

nám poskytla píseň. Jde o záchranu lidstva, nic menšího. Záchrana lidstva mohla proběhnout na mezistátní úrovni, 

jednáním u kulatého stolu třeba. Nebo lépe: s nebeskými jevy, andělskými chóry, plamennými meči, nebo tak něco. 

Ale tak to nebylo. Uvědomte si, co nám ty vánoční příběhy nabízí. Místo velkolepé podívané určené pro široký 

objektiv jsou to komorní záběry. Detail. Jednotlivé tváře. Lidská rozhodnutí. To je velmi důležité, neboť z toho plyne, 

že ten drobnohledný záběr má právě Bůh, to on vidí jednotlivé tváře, ty naše, záleží mu na tom, co s tím vším 

uděláme.  

Dnes je záběr na dvě ženy. Těhotné. Jedna moc stará, druhá moc mladá. Jedna by podle všeho už neměla mít děti a 

druhá ještě ne. Podle všeho. Ale nakonec rozhovoru s andělem slyší Maria – U Boha není nic nemožného. To je jeden 

z motivů, kterými Lukáš zdůrazňuje, že věci mohou být úplně jinak, než jsme zvyklí a než předpokládáme. Kdybychom 

s touto variantou dokázali počítat ve svých vlastních příbězích, že věci mohou být ještě jinak, než předpokládáme, 

žilo by se nám zcela jistě mnohem lehčeji. Tím nechci říct, že život Mariin byl báječný a bezproblémový, to zcela 

určitě ne a platí to pro všechno, co se jí stalo, nejen pro konec života jejího syna. Ostatně každá matka se cítí milostí 

zahrnutá, ale že by to mělo být bezproblémové, to ani náhodou. Stejně to platí o úplně všem, co má na tomto světě 

smysl. V čem byla Mariina výjimečnost, proč byla právě ona vyvolená k tomu, aby splnila tento úkol? Tady je potřeba 

si všimnout Lukášova pečlivě vypracovaného důrazu, že nebyla výjimečná vůbec v ničem. Ovšem, pozdější církevní 

tradice je zcela unešená představou, že byla panna a na tom založila celou teorii úcty k Marii. Kdyby býval Lukáš 

věděl, co způsobí, tak by to možná byl býval napsal jinak. Kdyby Marii někdo mohl říct, proč k ní bude lidstvo vzhlížet, 

asi by tomu neuvěřila. Protože její panenství je v tomto případě mínus, nikoli označení zvláštní čistoty. Nemá dítě, 

nemá ještě úplně ani manžela, to obojí by jí teprve dodalo na ceně, je to žena v patriarchálním světě a je mladá ve 

světě, kde úcty požívá stáří, nikoli mládí, jako je to ve světě našem. A dokonce, na rozdíl od Zachariáše a Alžběty, ani 

Lukáš nepíše, že byla spravedlivá, aby si čtenář mohl říct: chudá holka, ale hodná. Nic takového. Matka Ježíšova u 

Lukáše je líčena jako jedna z maličkých, jedna z bezvýznamných. Ovšem v očích lidí, v očích světa. Matka Ježíšova se 

před andělskou návštěvou ničím zvláštním nevyznamenala. Lukáš nepotřebuje rozpitvávat potíž s tím, že nebyla 

úplně vdaná, ale jen zasnoubená. Zdá se, že mínusů má Marie i tak až dost. A takovou si Bůh vybral.  

Ještě jedna věc je v tom důležitá, a patří to k těm potížím, které obě těhotné, Alžběta i Marie s tím těhotenstvím 

měly – jak už bylo řečeno, jedna byla moc stará a druhá moc mladá. Totiž skoro vždycky, když se v Bibli mluví o 

narození  někoho, kdo vyroste ve významnou postavu, jsou s tím potíže. Myslím, že je to vždycky polemika s tím, co 

řekla pramáti Eva, když se jí narodil první syn Kain. Řekla: Získala jsem muže, a tím Hospodina. Tím mužem myslí 

syna, a zazdálo se jí v té chvíli, že to všechno vyřešila, že „si porodila“ zachránce. Něco jako: když budu chtít, porodím 

si spasitele. A proto všechny ty „obstrukce“ s rozením dětí jsou v Bibli proto, aby bylo jasné, že člověk si to prostě 

zařídit nemůže. Narození spasitele je zcela v Boží režii. Chtěla bych říct, že narození dítěte, člověka, je vždycky v Boží 

režii, a že lidské zasahování do toho má svoje hranice, ale to je na jiné téma.  
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Zatím se držme tématu Mariiny maličkosti, snad až můžu říct bezvýznamnosti. V andělské řeči byl 

zmíněn nejvýznamnější židovský král David. David se vyskytuje ve dvou knihách, je mu připsána půlka žaltáře, Mesiáš 

se má narodit z jeho rodu. Mimořádně schopný panovník. Založil hlavní město, porazil kde koho, vystavěl kde co. 

Jistěže, nějaká ta chybička se také najde, ale to už je síla biblického svědectví, že líčí lidské příběhy celé. Tento 

významný panovník, který přinesl spásu svojí říši, chtěl vystavět Hospodinův chrám. Pak by měl Hospodin kde 

přebývat a bylo by úplně všechno v pořádku. Konzultoval to s prorokem, a ten s tím ze začátku souhlasil. Ale protože 

to byl dobrý prorok, tak se šel otázat Hospodina. Tak se oba, král i prorok, dověděli, že z toho nebude nic. Prostě Bůh 

nechce parádní chrám od svého nejslavnějšího služebníka, aby měl na světě kde bydlet. Bůh na světě chce bydlet…… 

ale to se zase musíme vrátit k bezvýznamné a chudé Marii, potažmo do chlíva. A toto je nádherná ilustrace k tomu, 

že Bůh dělá věci jinak, než bychom si mysleli. K tomu chrámu jistě došlo později, ale pak se národ Davidův a Mariin 

musel vyrovnat víckrát s tím, že chrám zase zmizel. Ale Bůh ze světa nezmizel s tím chrámem. Když už došlo na 

srovnání Davida a Marie, jednu věc mají společnou, a to, že s rozhodnutím Božím oba souhlasili. Pokud jde o Marii a 

její bezvýznamnost, Lukášem tak podtrženou, ta končí právě Mariiným přitakáním k tomu, co má udělat. Hle, jsem 

služebnice Páně; staň se mi podle tvého slova. Toto je důvod, proč Marii obdivovat. Jakoby v té její odpovědi už bylo 

zahrnuto vědomí toho, že kdo je Bohem vyvolen, musí počítat s těžkou službou. Staň se mi podle tvého slova. Jestliže 

mluví s andělem, pak je jasné, že posel Boží vyřizuje slovo Boží, a pak tedy- staň se mi podle tvého slova- říká Marie 

Bohu.  

S tou Mariinou bezvýznamností jsem to úmyslně přeháněla, aby více vyniklo to, že před Bohem nikdo bezvýznamný 

není, jak by mohl, vždyť jsme všichni jeho stvoření. To je jedna věc. A ta druhá je v tom, že srovnání s králem 

Davidem má vyznít kontrastně. Aby bylo jasné, že ani David král s veškerou slávou, ani jeho syn Šalamoun a po něm i 

další, kdo vystavěli nádherné chrámy, neudělal pro svět tolik, co jedna chudá holka Marie. Nebo je to tak, že každý 

má před Bohem svůj úkol a tam je důležitý. Tak velmi jsme před Bohem důležití, že se chtěl bydlet mezi námi.  
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Pane Kriste, voláme k tobě, chceme se přimlouvat za naše bližní, za sebe navzájem, prosíme, slyš naše prosby. 

Prosíme za nemocné, lidi, kteří tráví čas v nemocnicích, nevyléčitelně nemocné, umírající. Za nemocné děti a za jejich 

rodiče. Za maminky v porodnicích. Také za všechny, kdo se starají o nemocné, ať už je to jejich práce nebo to dělají 

pro své blízké či známé. Prosíme i za opuštěné, osamělé, kteří nikoho nemají, kdo žijí sami, kdo se cítí sami, prosíme 

za rozbitá manželství, rozhádané partnerské vztahy, vztahy rozdělené a chladné, plné  neporozumění, za vztahy mezi 

dětmi a rodiči. Prosíme i za ty, kteří mají velkou odpovědnost, těžké úkoly před sebou, kdo se snaží pomáhat 

chudým, kdo vedou naši zemi, města i vesnice. Prosíme tě za tento sbor církve, prosíme o odvahu, ohleduplnost, 

porozumění. Každý z nás má na srdci své blízké a za ně nyní v tichu prosíme:  TICHO 

Pane Ježíši, ty znáš každého jednotlivě a každého si vážíš a s každým počítáš. Proto tobě věříme, že na všechny, na 

které jsme zapomněli, ty pamatuješ.  

Modlíme se slovy, která jsi nás naučil: Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď 

vůle tvá jako v nebi, tak i na zemi. Chléb náš vezdejší dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme 

našim viníkům a neuveď nás v pokušení, ale zbav nás od zlého. Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky. A 

Ž85 11-14  Setkají se milosrdenství a věrnost, spravedlnost s pokojem si dají políbení.  Ze země vyraší pravda, z 

nebe bude shlížet spravedlnost. Hospodin dopřeje dobrých časů, svou úrodu vydá naše země. Před ním 

půjde spravedlnost a on bude kráčet její cestou. 

Vyprošuji pro nás, abychom byli světlem, abychom světlem zůstávali a světlo poznávali v našich temnotách! K tomu 

ať nás žehná Bůh Otec, Syn i Duch svatý! 
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